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REVISTA PRESEI 

 

 

 BREAKING O echipă FMI vine în România să evalueze economia țării 

O echipă FMI condusă de Jan Kees Martijn va discuta cu autoritățile române, în 

întâlniri virtuale, în perioada 10 - 28 mai 2021, pentru pentru a efectua revizuirea 

anuală a economiei românești, cunoscută sub denumirea de consultările asupra 

articolului IV. 

Echipa FMI va organiza întâlniri virtuale cu oficiali din Ministerul Finanțelor, 

Banca Națională a României și alte agenții guvernamentale, precum și cu 

reprezentanți din sectorul privat și organizații neguvernamentale. 

La sfârșitul vizitei virtuale, misiunea va prezenta o declarație finală. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Șoferii de camioane s-au săturat de drumurile proaste: protest de amploare 

pe DN1 

O acțiune de protest a camionagiilor are loc pe A1, coloane de mașini urmând să 

plece din Brașov și București. 

Problemele reclamate sunt calitatea infrastructurii, lipsa autostrăzilor, a parcărilor 

și starea drumurilor, precum și impozitarea ilegală a diurnei și problemele reate de 

intrarea în reparații a podului de la Azuga. 

Din Brașov au plecat circa 15 autocamioane pe ruta DN1A Brașov - Cheia - 

Ploiești. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 BREAKING - Nicușor Dan și USR-PLUS au căzut la pace de nevoie: actuala 

coaliție nu funcționează așa cum ar trebui 

Liderul consilierilor USR, Horia Tomescu, anunță faptul că s-a ajuns la un acord în 

urma negocierilor dintre primarul Capitalei, Nicușor Dan și lideri USR-PLUS, pe 

tema bugetului Capitalei. Astfel, ședința de Consiliu General va fi convocată cât 

mai rapid, iar bugetul va fi aprobat. 

”În urma discuției pe care am avut-o aseară cu primarul general și cu partenerii de 

coaliție, copreședinții USR PLUS București vor propune Biroului Municipal USR 

PLUS București aprobarea de către consilierii USR PLUS a noului proiect de 

buget, în baza următoarelor argumente: 

1. Varianta de buget rezultată în urma ultimelor discuții este mai aproape de 

realitate: cu 1 miliard mai aproape de realitate; 

2. Este nevoie de un buget aprobat cât mai repede, pentru a putea primi 

transferurile pentru luna mai de la Bugetul de Stat; 

3. Aprobarea acestui buget, în această formă, este doar depășirea unui punct mort. 

Însă de a doua zi, primarul general și partidele care formează majoritatea în 

Consiliul General trebuie să identifice soluții și să urmeze un plan de măsuri 

concrete de echilibrare în mod real a bugetului. Mai clar: trebuie să identifice surse 

de venituri reale sau să ajusteze cheltuielile prioritizând ceea ce este esențial pentru 

bucureșteni și pentru dezvoltarea orașului. 

USR PLUS susține eliminarea risipei în cadrul companiilor municipale, a 

subordonatelor și limitarea cheltuielilor de funcționare ale Primăriei Generale. 

Consider că am făcut un pas important către dialog și transparență, însă această 

abordare trebuie să continue după votarea bugetului, așa cum și primarul general și 

partenerii de coaliție și-au asumat în cadrul discuției cu noi. 

O spunem foarte clar: bugetul în această variantă îmbunătățită nu este încă unul 

realist. Și eu și colegii mei avem încredere că prin rectificări bugetare succesive 

vom aduce proiecția bugetară de astăzi cât mai aproape de realitate.  
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Pe termen mediu și lung, este evident că nu putem continua așa. „Rețeta Firea” a 

adus orașul în faliment. Aprobarea acestui buget nu face decât să câștige timp, timp 

pe care coaliția de la București trebuie să îl folosească pentru reforme reale și 

accelerate. 

Din păcate, actuala coaliție care îi oferă primarului Nicușor Dan majoritatea în 

Consiliul General nu funcționează așa cum ar trebui, iar angajamentele luate 

înainte de alegeri nu au fost respectate. Săptămâna viitoare vor avea loc întâlniri 

pentru a reașeza colaborarea de care avem nevoie pentru a ne îndeplini 

angajamentele asumate în fața bucureștenilor acum șapte luni. 

Fiecare ales în parte – și, de altfel, întreaga administrație locală – are datoria față 

de bucureșteni să privească adevărul în față și să înceapă imediat reformele de care 

orașul are nevoie. Suntem aici pentru a pune umărul, construind pe adevăr, cu 

responsabilitate, pentru oameni.”, scrie Horia Tomescu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 A treia sedinţă a Comitetului interministerial pentru revenirea la 

normalitate de la 1 iunie: Discuţii despre renunţarea la masca de protecţie pe 

plajă, programul operatorilor economici şi organizarea de evenimente private 

cu persoane vaccinate 

Comitetul interministerial pentru revenirea la normalitate de la 1 iunie are a treia 

şedinţă, vineri de la ora 11.00. Premierul Florin Cîţu a anunţat că vor fi discuţii 

despre renunţarea la mască pe plajă, despre organizarea de petreceri private cu 

persoane vaccinate, dar şi despre programul agenţilor economici, transmite 

News.ro. 

Prim-ministrul a precizat, joi la sediul Prefecturii Constanţa, după întâlnirea cu 

reprezentanţii sectorului HoReCa, că a discutat cu aceştia despre propunerile pe 

care le va face la reuniunea de vineri a comitetului interministerial. 

„Am vorbit despre propunerile pe care le-am făcut pentru comitetul interministerial 

de mâine, unele dintre ele chiar vizează exact direct industria turismului şi  
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industria turismului de pe litoral – deja unele dintre ele le ştiţi, sunt prezentate în 

spaţiul public – să putem să fim pe litoral, pe plajă fără mască, să putem să fim la 

restaurant cu capacitate maximă în anumite condiţii, la hotel la fel, la capacitate 

maximă în anumite condiţii şi multe altele. Am discutat mai multe măsuri. Din 

partea industriei am primit propuneri şi soluţii, soluţii foarte bune, pe care le vom 

pune mâine în discuţie în comitetul interministerial, şi promisiunea mea este că 

vom avea aceste soluţii aprobate la timp, ca să putem să începem de la 1 iunie o 

primă etapă de relaxare şi, bineînţeles, a doua etapă de la 1 august. Toată lumea a 

înţeles că nu putem să redeschidem total de la 1 iunie. Am avut o discuţie şi cu 

reprezentanţi ai evenimentelor, în special cele de pe litoral, la fel propuneri şi 

soluţii pe care le luăm în calcul în două etape, redeschidere în două etape de la 1 

iunie – un anumit prag de relaxare, şi de la 1 august – al doilea prag de relaxare”, a 

explicat premierul. 

Întrebat cum va fi făcută diferenţa între clienţii vaccinaţi şi ce nevaccinaţi, în 

contextul în care ar putea fi redeschise restaurantele şi hotelurile la o capacitate de 

100%, însă numai în cazul persoanelor care sunt vaccinate cu ambele doze, Florin 

Cîţu a răspuns: „Dumneavoastră aţi spus mai multe elemente acolo. Deocamdată, 

este o propunere pe care o discutăm în Comitetul interministerial. Vom avea soluţii 

de la cei de la INSP. S-ar putea să existe şi acele aplicaţii. Să o luăm mai simplu, se 

poate verifica dacă persoana este vaccinată în aplicaţiile pe care le avem cu un 

simplu CNP, deci se poate verifica foarte uşor. Ne gândim să facem lucrurile mult 

mai simplu, avem timp până la 1 iunie să găsim soluţii. Întâi să vedem care va fi 

forma pe care o vom avea acceptată în Comitetul interministerial pentru a 

redeschide restaurantele”. 

Chestionat dacă va exista o aplicaţie care să facă triajul, premierul a replicat: „Nu 

ştiu sigur, este ceea ce cred eu că s-ar putea face. Deocamdată, este foarte uşor să 

verificăm dacă cineva este vaccinat prin simplul CNP în aplicaţia pe care deja o 

avem”. 

Referitor la posiblitatea de a fi reluate evenimentele private de tipul nunţi, botezuri, 

de la 1 iunie şi pe litoral, Cîţu a precizat că a făcut o propunere comitetului 

interministerial şi subiectul va fi discutat la şedinţa de vineri. 
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„Este o propunere pe care am făcut-o pentru Comitetul Interministerial, va fi 

discutată mâine. Am anunţat-o şi astăzi, aici, pe litoral, pentru evenimente private. 

Vedem după discuţia cu INSP şi Ministerul Sănătăţii cum va arăta forma finală, 

dar este ceea ce eu propun şi vedem cum va arăta după aceea”, a explicat 

premierul. 

Referitor la evenimentele mari, cu mult public, cum ar fi Neversea şi Untold, prim-

ministrul a spus că nu vor putea fi organizate chiar de la 1 iunie, ci mai degrabă 

după 1 august. 

„Aici va fi o discuţie referitoare la programul operatorilor economici, tot în 

Comitetul Interministerial. Vedeţi, aici trebuie să ne uităm puţin şi cum evoluează 

pandemia şi rata de vaccinare. Avem – este clar din punctul meu de vedere – , o 

legătură directă între rata de vaccinare şi evoluţia pandemiei; cu cât avansăm 

vaccinarea, se vede clar că putem să ne gândim la o atenuare a efectului pandemiei. 

În ceea ce priveşte programul operatorilor economici, voi pune pe masă şi această 

propunere pentru Comitetul Interministerial şi vedem care vor fi soluţiile. Dar, 

după 1 iunie, putem să ne gândim în direcţia aceasta. În România, dacă ne uităm 

astăzi, nu mai este niciun judeţ în zona roşie, majoritatea sunt în zona verde, sunt 

sub 1,5 la mie, deci putem să ne gândim la o relaxare”, a precizat Cîţu. 

Întrebat dacă au fost discuţii despre declaraţiile pe propria răspundere pentru 

circulaţia pe timp de noapte după ora 22:00, şeful Executvului a răspuns: 

„Deocamdată nu s-a discutat. Sunt propuneri-cheie pentru Comitetul 

Interministerial, să vedem dacă mai este nevoie de ele sau nu sau în ce condiţii este 

nevoie de ele”. 

Premierul Florin Cîţu a anunţat, la finalul şedinţei de miercuri a Guvernului, că va 

propune comitetului interministerial şi ca în toate birourile în care persoanele sunt 

vaccinate împotriva COVID-19 să nu mai fie purtată masca de protecţie, măsură 

care ar putea fi aplicată de la 1 iunie. 

(Sursa: G4Media.ro) 
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 Turcan: Am finalizat primele două etape ale procesului de evaluare a 

dosarelor de pensii la nivel naţional 

Aproximativ 70% dintre pensionarii din Covasna care au contestat în instanţă 

deciziile de calculare sau recalculare a pensiilor au avut câştig de cauză, a anunţat 

ministrul Muncii şi Protecţiei Sociale, Raluca Turcan, pe Facebook. 

 

"70% dintre pensionarii din Covasna care au contestat în instanţă deciziile de 

calculare sau recalculare a pensiilor au avut câştig de cauză. De altfel, suma plătită 

în primele luni ale acestui an pentru asistenţă juridică de către Casa de Pensii 

Covasna este de 22.000 de lei, iar totalul achitat la nivel naţional în ultimii cinci 

ani depăşeşte 40 de milioane de lei. Sunt cifre care arată justeţea reformei pe care 

am demarat-o în domeniul pensiilor şi care are în vedere, pe de o parte, crearea 

unei baze de date electronice complete, la nivel naţional, care să cuprindă toate 

datele din dosarele de pensii şi, pe de altă parte, o nouă lege care să readucă 

echitatea în sistem, prin introducerea tuturor elementelor esenţiale de 

contributivitate în calculul pensiei", a menţionat Raluca Turcan. 

 

Aceasta a precizat că, în acest moment, au fost finalizate primele două etape ale 

procesului de evaluare a dosarelor de pensii la nivel naţional şi se fac testări de soft 

pentru cea de-a treia etapă. 

 

"Peste 240.000 de dosare au fost deja evaluate în toată ţara, în paralel cu 

desfăşurarea activităţii curente. La Casa de Pensii Covasna, pe lângă procesul de 

evaluare care s-a desfăşurat într-un ritm bun, s-au recuperat toate restanţele la 

dosarele de pensii naţionale cu termen depăşit şi mai sunt doar 15 dosare 

internaţionale de soluţionat", a subliniat ea. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Finanțele vor să înroleze cu forța în SPV peste 1,5 milioane de contribuabili: 

firme, asocieri, PFA și profesii liberale 

Înrolarea în Spațiul Privat Virtual va deveni obligatorie pentru persoanele juridice, 

asocierile şi alte entităţi fără personalitate juridică, precum şi persoanele fizice care 

desfăşoară o profesie liberală sau exercită o activitate economică în mod 

independent, arată un proiect de Ordonanță de Urgență pregătit de Ministerul 

Finanțelor. Toate aceste entități – peste un milion și jumătate care nu sunt încă 

înrolate în SPV – vor fi obligate să își cumpere certificate calificate, piață despre 

care Economedia a scris recent că este acoperită de doar câteva companii din piață. 

Documentele pe hârtie depuse la Fisc nu vor mai fi luate în considerare. 

La data de 9 aprilie 2021 erau înregistrate în SPV un număr de 509.679 persoane 

juridice dintr-un număr total de 1.554.688 persoane juridice care ar trebui să se 

înregistreze in SPV. De asemenea, un număr de 34.720 persoane fizice care au cod 

de identificare fiscală sunt înregistrate în SPV (aici ar intra PFA-urile, de exemplu) 

dintr-un număr total de 662.128 de persoane fizice care au cod de identificare 

fiscală și care ar trebui să se înregistreze în SPV. 

Așadar, rămân peste 1,5 milioane de contribuabili care ar trebui să se înroleze 

obligatoriu în SPV, dacă proiectul Finanțelor va fi adoptat. 

În prezent, Legea permite înrolarea în Spațiul Privat Virtual doar ca opțiune a 

contribuabililor, astfel comunicarea cu contribuabilii prin mijloace electronice de 

transmitere la distanță este mai puțin utilizată în rândul contribuabililor. 

Ministerul Finanțelor afirmă că, în contextul actual al pandemiei, pentru evitarea 

contactului fizic între persoane, se impune necesitatea comunicării prin mijloace 

electronice cu contribuabilii, astfel că prin actul normativ se propune a se 

reglementa obligativitatea înrolării  în sistemul de comunicare electronică dezvoltat 

de Ministerul Finanțelor/ANAF, respectiv în SPV, prin completarea Codului de 

procedură fiscală. 

Contribuabilii pentru care se adoptă obligativitatea înrolării în SPV sunt persoanele 

juridice, asocierile şi alte entităţi fără personalitate juridică, precum şi persoanele 

fizice care desfăşoară o profesie liberală sau exercită o activitate economică în mod 

independent într-una din formele prevăzute de Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 

https://economedia.ro/oug-controversat-pentru-introducerea-semnaturii-electronice-in-relatia-dintre-angajat-si-angajator-un-expert-in-e-guvernare-avertizeaza-ca-e-facuta-cu-dedicatie-pentru-cativa-jucatori-din-piata.html#.YJS-k7UzZPY
https://economedia.ro/oug-controversat-pentru-introducerea-semnaturii-electronice-in-relatia-dintre-angajat-si-angajator-un-expert-in-e-guvernare-avertizeaza-ca-e-facuta-cu-dedicatie-pentru-cativa-jucatori-din-piata.html#.YJS-k7UzZPY
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nr. 44/2008 privind desfăşurarea activităţilor economice de către persoanele fizice 

autorizate, întreprinderile individuale şi întreprinderile familiale, aprobată cu 

modificări şi completări prin Legea nr. 182/2016, cu modificările şi completările 

ulterioare. 

De asemenea, pentru derularea procedurii de conectare a aparatelor de marcat 

electronice fiscale, este necesar ca operatorii economici utilizatori de aparate de 

marcat electronice fiscale să se înroleze în SPV. 

Astfel, pentru operaționalizarea acestui flux electronic de informații cu operatorii 

economici se impune crearea cadrului legal pentru reglementarea obligativității 

înrolării în SPV. 

Inițial, va exista un termen până la care înrolarea în SPV va fi opțională, urmând ca 

după acest termen cererile, înscrisurile sau orice alte documente depuse la organul 

fiscal central în format letric nu vor fi luate în considerare, iar contribuabilii în 

cauză să fie notificați de către organul fiscal central cu privire la obligativitatea 

comunicării prin intermediul mijloacelor electronice de transmitere la distanţă, 

respectiv prin SPV. 

„Această normă de neluare în considerare a cererilor, înscrisurilor ori oricăror alte 

documente depuse în format letric reprezintă o sancțiune administrativă putând 

avea ca efect o serie de sancțiuni concrete, funcție de tipul actului depus, respectiv, 

prescrierea unui drept, dacă o cerere de restituire este depusă, în format letric, la 

limita termenului de prescripție, decăderea din dreptul de a beneficia de o facilitate 

fiscală, dacă cererea este depusă în format letric în ultima zi de depunere, sau 

sancțiuni contravenționale în cazul în care legea impune depunerea unui 

document/înscris într-un anumit termen și acesta se depune în format letric. În 

acest sens, prin ordonanța de urgență se reglementează un termen până la care 

contribuabilii pot să facă demersurile pentru înrolarea în SPV”, arată proiectul. 

Contribuabilii, obligați să achiziționeze certificate calificate 

Toți contribuabilii obligați să se înroleze în SPV, atât în contextul evitării 

contactului fizic între persoane, precum și pentru realizarea procedurii de conectare 

a caselor de marcat, trebuie să-și achiziționeze certificate calificate. 
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Economedia a scris recent că Guvernul a adoptat în ședința de miercuri o 

ordonanță de urgență privind utilizarea semnăturii electronice în relația dintre 

angajat și angajator, potrivit site-ului executivului. Pe site-ul guvernului este postat 

doar textul proiectului de OUG, nu și textul final adoptat în ședință, iar expertul în 

e-guvernare Andrei Nicoară avertizează că o prevedere din proiect înseamnă că 

doar câteva companii din piață pot furniza unul dintre servicii. 

Expertul Andrei Nicoară scrie că sigiliul electronic calificat e oferit în România de 

doar câteva companii: „Sigiliul calificat există în România în oferta Certsign ( doar 

cu ofertă personalizată, anul trecut era 240 euro/an), la Digisign este 100 euro/an, 

la Trans Sped 110 euro/an”. 

Înrolarea obligatorie în PatrimVen 

De asemenea, Ministerul Finanțelor mai propune ca pe viitor comunicarea între 

ANAF și autoritățile publice, instituțiile publice și de interes public din 

administrația publică centrală și locală să se desfășoare doar electronic, prin 

sistemul PatrimVen. 

Având în vedere evoluția situației epidemiologice determinată de răspândirea 

coronavirusului SARS-CoV-2 și necesitatea limitării contactului fizic pentru 

soluționarea cererilor contribuabililor și îndeplinirea atribuțiilor specifice de către 

autoritățile publice, instituțiile publice și de interes public din administrația publică 

centrală și locală se impune crearea cadrului legal, astfel încât comunicarea dintre 

ANAF și aceste entități să se realizeze exclusiv prin mijloace electronice. 

Pe de altă parte, numărul mare de solicitări de informaţii venite către ANAF din 

partea autorităţilor şi instituţiilor publice şi de interes public generează încărcarea 

excesivă a volumului de lucrări și implicit un timp mare de soluționare a furnizării 

informațiilor solicitate. În privința activităților de executare silită, în cazul 

instituțiilor care nu sunt înrolate în aplicația respectivă această solicitare/furnizare 

de date se desfășoară doar în format letric, cu dificultate. 

Ca urmare a acestei situații de neînrolare sau neutilizare a sistemului informatic 

PatrimVen de către toate unitățile administrativ-teritoriale/instituții și autorități 

publice, ANAF emite zilnic prin ghișee, spre exemplu, un număr de 15.000 de 

adeverințe de venit pentru contribuabilii care se deplasează mai mulți kilometri 

https://economedia.ro/oug-controversat-pentru-introducerea-semnaturii-electronice-in-relatia-dintre-angajat-si-angajator-un-expert-in-e-guvernare-avertizeaza-ca-e-facuta-cu-dedicatie-pentru-cativa-jucatori-din-piata.html#.YJS-k7UzZPY
https://economedia.ro/oug-controversat-pentru-introducerea-semnaturii-electronice-in-relatia-dintre-angajat-si-angajator-un-expert-in-e-guvernare-avertizeaza-ca-e-facuta-cu-dedicatie-pentru-cativa-jucatori-din-piata.html#.YJS-k7UzZPY
https://economedia.ro/oug-controversat-pentru-introducerea-semnaturii-electronice-in-relatia-dintre-angajat-si-angajator-un-expert-in-e-guvernare-avertizeaza-ca-e-facuta-cu-dedicatie-pentru-cativa-jucatori-din-piata.html#.YJS-k7UzZPY
https://gov.ro/ro/guvernul/sedinte-guvern/informatie-de-presa-privind-actele-normative-adoptate-de-guvern-in-edinta-din-5-mai-2021
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pentru a le obține, aceștia neputând fi refuzați, chiar dacă documentele sunt emise 

pentru primării care au acces la platforma informatică și le pot obține electronic. 

Principalul beneficiu al creșterii urgente a gradului de înrolare este debirocratizarea 

sistemului administrativ și a interacțiunilor interinstituționale, contribuind, de 

asemenea, la creșterea veniturilor bugetului general consolidat al statului prin 

succesul operațiunilor de executare silită, context în care se impune acordarea 

timpului necesar acestora pentru a se conforma, afirmă Finanțele. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 INS: 117.900 de persoane inactive erau disponibile să lucreze, în anul 2020, 

dar nu căutau de lucru, iar o mică parte dintre acestea nu erau disponibile să 

înce 

În anul 2020, 117.900 de persoane inactive doreau să lucreze, dar fie nu căutau de 

lucru, fie nu erau disponibile să înceapă lucrul, iar ponderea persoanelor 

subocupate în totalul populaţiei active a fost în anul 2020 de 1,9%, cu 0,2 puncte 

procentuale mai scăzută decât în anul precedent, a anunţat vineri Institutul Naţional 

de Statistică (INS). 

"În anul 2020, 171.000 persoane ocupate cu program parţial doreau şi erau 

disponibile să lucreze mai multe ore decât în prezent, fiind considerate persoane 

subocupate. Această categorie de persoane a reprezentat 1,9% din populaţia activă, 

2% din populaţia ocupată şi 29,4% din numărul total al persoanelor care lucrau 

cuprogram de lucru parţial. Faţă de anul precedent, numărul persoanelor 

subocupate a scăzut cu 21.600", arată datele INS. 

Din rândul populaţiei inactive în vârstă de 15-74 ani (5.760.300 persoane), 117.900 

persoane făceau parte din forţa de muncă potenţială adiţională (în creştere cu 2.100 

faţă de anul precedent). 

Dintre acestea: 117.400 erau disponibile să înceapă lucrul, dar nu căutau un loc de 

muncă. În anul 2020, raportul procentual dintre această categorie de persoane şi 

populaţia activă a fost de 1,3%; doar un număr nesemnificativ de persoane care 

făceau parte din forţa de muncă potenţială adiţională, deşi căutau un loc de muncă, 

nu erau disponibile să înceapă lucrul. 
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Persoanele subocupate sunt persoane ocupate care lucrează cu program parţial, 

care doresc şi sunt disponibile să lucreze mai multe ore decât în prezent. Forţa de 

muncă potenţială adiţională reprezintă suma adouă categorii de persoane: 

„persoane inactive care caută un loc de muncă, dar nu sunt disponibile să înceapă 

lucrul” şi „persoane inactive care nu caută un loc de muncă, dar sunt disponibile să 

înceapă lucrul”. 

Rata şomajului este cel mai vizibil indicator rezultat din Ancheta forţei de muncă 

în gospodării, utilizat pentru a caracteriza o multitudine de aspecte economice şi 

sociale. Alături de acesta, pentru a oferi o imagine completă a situaţiei şi evoluţiei 

pieţei muncii, INS publică, cu periodicitate anuală, un set de 3 indicatori, 

reprezentând categorii de populaţie ocupată sau inactivă având unele similitudini 

cu populaţia în şomaj şi grade diferite de ataşament faţă de piaţa muncii 

(comparativ cu situaţia standard a categoriei din care fac parte) şi anume: -persoane 

subocupate; -persoane inactive care caută un loc de muncă, dar nu sunt disponibile 

să înceapă lucrul; -persoane inactive care nu caută un loc de muncă, dar sunt 

disponibile să înceapă lucrul. 

(Sursa: INS) 

 

 Teleman: Discuţiile privind aderarea la ERIC continuă; nişte abilităţi mai 

bune de negociere ar fi prevenit conflictul 

Ministrul Cercetării, Inovării şi Digitalizării, Ciprian Teleman, susţine că aderarea 

României, cu laserul de la Măgurele, "este pe agenda" European Research 

Infrastructure Consortium (ERIC) şi consideră că "nişte abilităţi mai bune de 

negociere" poate că ar fi grăbit includerea ţării noastre în consorţiu. 

Teleman apreciază de asemenea că termenul de 23 mai 2023 pentru finanţarea 

proiectului este unul "fezabil". 

 

"Formularea că nu a fost inclusă este corectă, nu că a fost exclusă. (...) Cumva în 

2018 lucrurile au îngheţat. Guvernul României a numit un împuternicit, pe domnul 

profesor Sorin Costreie, care să negocieze mai departe continuarea proiectului 

inclusiv cu România, dar, cu toate eforturile, încrederea pierdută de către parteneri 

nu a putut fi recuperată în timpul care a fost la dispoziţie integral.  
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Însă, ce am reuşit să facem în februarie - să obţinem continuarea discuţiilor pentru 

integrarea României în consorţiu după ce acesta va fi aprobat de către Comisia 

Europeană. Ieri a fost aprobat de către Comisia Europeană. Din momentul acesta, 

aderarea României este pe agenda consorţiului", a declarat joi ministrul pentru 

AGERPRES. 

 

Potrivit acestuia, partea constituită din laser a proiectului de la Măgurele este 

funcţională, până în prezent efectuându-se teste. 

 

"Tehnic vorbind, prima parte, cea constituită din laser, este funcţională, s-au făcut 

teste cu facilităţile de 100 terawaţi, cu 1 petawatt şi urmează pregătirea instalaţiei 

pentru experimente cu puterea maximă, cea de 10 petawaţi. A fost ales un alt 

furnizor pentru sursa Gamma, o companie din Statele Unite, o parte din 

componente sunt livrate, sunt în curs de instalare. Aşadar, termenul de mai 2023 

pentru finanţarea proiectului este fezabil", a explicat Teleman. 

 

El a precizat că în bugetul Ministerului Cercetării, Inovării şi Digitalizării au fost 

prevăzute fonduri pentru asigurarea mentenanţei infrastructurii. 

 

"În bugetul ministerului am prevăzut un buget care să asigure mentenanţa 

infrastructurii şi echipa care asigură mentenanţa o va executa anul acesta, aşa că o 

să fie disponibilă pentru experimente laser. Aşa că este, hai să spunem, întârziere 

de a fi prezenţi acolo, dar obiectivul nostru principal este să fim membri în ERIC. 

Cred că nişte abilităţi mai bune de negociere cu partenerii de colaborare poate că ar 

fi prevenit conflictul acesta", a spus demnitarul. 

 

Teleman a amintit că au existat "litigii şi rezilieri de contracte" în ceea ce priveşte 

realizarea fasciculului de raze Gamma. 

 

"A existat un contract cu un consorţiu care s-a angajat să construiască această sursă 

Gama şi în jurul ei au apărut conflicte, litigii, pe de o parte, contestaţii în privinţa 

parametrilor pe care îi putea furniza acea sursă construită de consorţiul 

EuroGammaS. Pe de altă parte, din cauza birocraţiei din România, au apărut semne 

de întrebare asupra capacităţii echipei de proiect de a livra proiectul la timp - adică 

mai 2023.  
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Au apărut litigii, rezilieri de contracte şi ca urmare partenerii au decis să înfiinţeze 

acest consorţiu, care este o unitate administrativă a infrastructurii fără să includă şi 

România", a arătat ministrul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 O miză de miliarde: începe concursul pentru șefii de Case de Sănătate / 

Candidează 24 dintre cei 41 de directori generali în funcție / Numele 

candidaților, secretizate după ce au invocat GDPR 

Astăzi începe concursul pentru ocuparea a 37 de posturi de director general la 

Casele Județene de Asigurări de Sănătate, instituții care au pe mână, în 2021, un 

buget de aproape 45 de miliarde de lei. Două treimi dintre candidați ocupă deja 

aceste funcții. În total, s-au înscris 60 de persoane, existând câteva județe în care 

postul este vânat de câte trei sau patru candidați. La polul opus, în trei județe nu s-a 

înscris nimeni. 

Proba scrisă se va desfășura în această dimineață, la Spitalul Universitar de 

Urgență București, urmând ca, în maximum patru zile, să aibă loc un interviu al 

candidaților. Acesta din urmă le va testa cunoștințele teoretice, practice și 

abilitățile/competențele manageriale. 

Conform Biroului de Presă al Casei Naționale de Asigurări de Sănătate, s-au 

înscris 60 de persoane, în trei județe (Dolj, Olt, Timiș) procedura fiind anulată 

deoarece nu a fost depus nici un dosar. 

În 24 de județe (Alba, Arad, Argeș, Bihor, Bistrița-Năsăud, Brașov, Cluj, Covasna, 

Galați, Gorj, Harghita, Hunedoara, Iași, Ilfov, Maramureș, Mureș, Prahova, Satu-

Mare, Suceava, Tulcea, Vaslui, Vâlcea, Vrancea, Municipiul București) 

candidează și directorii în funcție. 

În 15 județe, aceștia sunt candidaţi unici (Alba, Bihor, Brașov, Cluj, Covasna, 

Harghita, Hunedoara, Ilfov, Maramureș, Mureș, Prahova, Suceava, Vâlcea, 

Vrancea, Municipiul București). 
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Deși răspunsul Casei Naționale nu include Iașul, și în acest județ este întâlnită o 

situație similară, unic candidat fiind actualul director, Radu Țibichi. În Arad, 

Bistrița-Năsăud, Botoșani și Buzău sunt câte trei candidați, iar în Dâmbovița, patru. 

Concursul este primul din istoria Casei Naționale în care numele candidaților au 

fost secretizate, aceștia invocând GDPR. 

”Mulţi candidaţi au solicitat ca numele şi rezultatul obţinut de ei la concurs să nu 

se publice, prin raportare la Regulamentul (UE) 2016/679 al Parlamentului 

European şi al Consiliului din 27 aprilie 2016 privind protecţia persoanelor fizice 

în ceea ce priveşte prelucrarea datelor cu caracter personal şi privind libera 

circulaţie a acestor date şi de abrogare a Directivei 95/46/CE (Regulamentul 

general privind protecţia datelor). 

În acest sens, prin formularul de înscriere la concurs, candidaţii şi-au exprimat 

consimţământul pentru prelucrarea datelor cu caracter personal şi atribuirea unui 

cod format din indicativul judeţului şi numărul de înregistrare al dosarului de 

concurs la Cabinet 

Preşedinte CNAS, care să fie afişat cu rezultatul fiecărei etape a concursului”, a 

transmis instituția. Pe de altă parte, în toate celelalte concursuri organizate de Casa 

Națională înainte și după cel pentru șefii Caselor Județene, numele candidaților 

apar, Biroul de Presă transmițând, referitor la acest aspect, că ”La concursurile 

anterioare pentru ocuparea unor funcţii de execuţie, candidaţii şi-au exprimat 

acordul pentru afişarea nominală a rezultatelor.” 

Reformarea sistemului de conducere al Caselor de Sănătate a demarat în primăvara 

lui 2020, atunci când fostul șef al Casei Naționale a întrerupt toate mandatele în 

derulare, a numit directori interimari și a anunțat organizarea unui concurs în care 

să fie introduse criterii de performanță suplimentare. 

Ordonanța de Urgență care prevedea și aceste lucruri a fost, însă, declarată 

neconstituțională în iunie 2020, iar procedura a fost reluată de-abia în aprilie 2021. 

Comparativ cu dosarul necesar candidaților anul trecut, la procedura anulată, acum 

sare în evidență ”îmblânzirea” unei condiții-cheie: reducerea perioadei de activitate 

într-o funcție de conducere de la 5 ani la 2 ani. 
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”Condiția referitoare la minimul anilor de experiență în funcții de conducere este 

de doi ani pentru înscrierea la concursul actual pentru stimularea participării şi a 

persoanelor tinere”, a fost explicația Casei într-un răspuns pentru G4Media. 

Șefii Caselor de Sănătate au o putere financiară uriașă, gestionând deseori cele 

mai mari bugete dintr-un județ. Spre exemplu, în 2019, Casa Județeană de Sănătate 

Iași a avut un buget de 2,5 miliarde lei, în timp ce municipiul Iași, unul dintre cele 

mai mari din țară, de-abia a depășit 970 de milioane de lei. 

Pe baza unor negocieri cu directori de spitale, patroni de firme din domeniu și 

medici, directorii generali împart sumele necesare pentru derularea activităților 

medicale din județul lor, în decurs de un an. 

Bugetul pe acest an Casei Naționale de Asigurări de Sănătate este de 44,8 miliarde 

de lei, fiind una dintre instituțiile publice cu cel mai mare buget din țară. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Avocatul Poporului a formulat excepţie de neconstituţionalitate la Legea 

privind drepturile persoanelor cu handicap 

Avocatul Poporului a formulat excepţie de neconstituţionalitate referitoare la 

prevederi din Legea nr. 448/2006 privind protecţia şi promovarea drepturilor 

persoanelor cu handicap, pe motiv că acestea stabilesc "limitativ" entităţile care 

beneficiază de alocări de la bugetul de stat. 

 

Potrivit Avocatului Poporului, prevederile criticate stipulează că Asociaţia 

Nevăzătorilor din România, Asociaţia Invalizilor de Război Nevăzători din 

România, Asociaţia Naţională a Surzilor din România, Liga Naţională a 

Organizaţiilor cu Personal Handicapat din Cooperaţia Meşteşugărească şi Consiliul 

Naţional al Dizabilităţii din România pot primi sume de la bugetul de stat, prin 

bugetul Autorităţii Naţionale pentru Persoanele cu Dizabilităţi, în condiţiile 

stabilite prin normele metodologice de aplicare a Legii 448/2006, conform 

bugetelor de venituri şi cheltuieli aprobate anual. 
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"Dispoziţiile art. 98 alin (1) din Legea nr. 448/2006 privind protecţia şi 

promovarea drepturilor persoanelor cu handicap, republicată, cu modificările şi 

completările ulterioare, care stabilesc limitativ entităţile beneficiare ale unor sume 

de la bugetul de stat aduc atingere principiului egalităţii în faţa legii prevăzut de 

art. 16 alin (1) din Legea fundamentală, precum şi principiului securităţii 

raporturilor juridice, consacrat la art. 1 alin (3) şi alin (5) din Constituţie, în 

componenta sa referitoare la claritatea şi previzibilitatea legii", susţine Avocatul 

Poporului. 

 

În opinia sa, diferenţa de tratament juridic faţă de celelalte entităţi care desfăşoară 

activităţi în domeniul protecţiei persoanelor cu dizabilităţi nu are nicio justificare 

obiectivă şi raţională. Legea instituie "un veritabil privilegiu" în favoarea a cinci 

entităţi, cu consecinţa încălcării principiului egalităţii în faţa legii, afirmă Avocatul 

Poporului.  

(Sursa: Agerpres) 

Creșterea anuală a afacerilor din comerțul cu amănuntul a fost în martie de 

5,6% (ajustat). Avans de aproape 11% pentru produsele nealimentare, în 

primul trimestru. 
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Datele INS arată că: 

 În luna martie 2021, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul a 

crescut faţă de luna precedentă atât ca serie brută cu 13,3%, iar ca serie 

ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare și de sezonalitate cu 2,3%. 

 Faţă de luna corespunzătoare a anului precedent, cifra de afaceri din 

comerţul cu amănuntul a crescut cu 5,6% (ajustat). Totodată, avansul pe 

primele 3 luni este de doar 0,8% în primul trimestru, comparativ cu cel din 

2020. 

 Vânzările de produse alimentare, băuturi și tutun au scăzut cu 3% în primele 

trei luni, iar în martie, cu 5,7% față de aceeași lună din 2020. 

 În primul trimestru, față de aceeași perioadă din 2020, afacerile cu produsele 

nealimentare au avut un avans de 10,8%. Totodată, în luna martie, creșterea 

a fost de aproape 17% față de aceeași perioadă din 2020. 

 Aceste diferențe între martie 2021 și martie 2020, atât la produse alimentare, 

cât și nealimentare, poate fi pus parțial și pe seama faptului că la începutul 

primăverii trecute erau închise pentru prima oară magazinele neesențiale. 

Totodată, numeroși români și-au făcut provizii de mâncare, în momentul în 

care a fost introdusă carantina la nivel național. 

 Vânzările de carburanți au crescut cu 9,4% față de martie 2020, dar au 

încetinit (-2,1%) față de primul trimestru al anului trecut. Totuși, chiar și în 

contextul acestei încetiniri, prețul combustibililor continuă să crească. 

(Sursa: INS) 

 

 Cum s-a prefăcut statul român că promovează exporturile: a subvenționat 

firme care nu exportă sau care aparțin membrilor organismului care decide 

cui dă banii – raport al Ministerului Economiei 

Ministerul Economiei a publicat joi un proiect de Ordonanță de urgență prin care 

urmărește desființarea actualului Program de Promovare a Exporturilor, în cadrul 

căruia s-au constatat anomalii grave, precum subvenții mai mari decât afacerile 

https://www.biziday.ro/inflatia-anuala-3-05-a-scazut-usor-in-martie-comparativ-cu-luna-februarie-insa-pretul-combustibililor-isi-continua-cresterea/?source=biziday
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beneficiarilor, legături între intermediarii organizatori și beneficiarii participanți și 

faptul că aproape jumătate din beneficiari nu sunt exportatori. Ministerul mai 

susține că beneficiile din PPE au mers către firme deținute de membri din Consiliul 

de Export, tocmai cei care iau decizii cu privire la acest program. 

 Din anul 2002, România implementează un program de promovare a 

exporturilor (PPE) dirijat prin intermediul Ministerului Economiei. PPE este 

un instrument de subvenții în administrarea Ministerului Economiei, cu 

finanțare de la bugetul de stat. Prin PPE se subvenționează parțial sau total, 

în principal cheltuielile privind participarea la târguri internaționale și 

organizarea de misiuni economice. 

Cheltuielile cu contractele PPE au crescut de aproape trei ori din 2015 până în 

2019, de la 25 de milioane de lei la 71 de milioane de lei. 

Între anii 2015-2019, numărul mediu anual de beneficiari PPE participanți la 

târguri a fost de 395. În același timp, numărul mediu anual de beneficiari 

participanți la misiuni economice a fost de 67, dintre care aproximativ 50% au fost 

simultan și participanți la diverse târguri. În realitate, numărul beneficiarilor scade 

atunci când sunt identificați participanții cu aceiași asociați, din același grup de 

societăți, cu aceiași administratori sau cu adrese identice, afirmă Ministerul. 

Raportat la numărul de târguri și misiuni finanțate în 2015, respectiv 2019, se 

constată că numărul mediu al societăților care au participat la târguri a scăzut de la 

9 firme/târg și 8 firme/misiune la 8 firme/târg și 7 firme/misiune. Așadar, creșterea 

cheltuielilor PPE, a avut loc fără extinderea sau chiar cu restrângerea, numărului de 

societăți beneficiare de finanțare. Mai degrabă, s-a mărit finanțarea către același 

număr de societăți. 

Analizând distribuția sumelor de finanțare către societățile beneficiare, suma de 

bani medie cu finanțarea societăților pentru participarea la târguri a fost 118.000 

RON în 2019. Cu toate acestea o discrepanță importantă există între firmele care 

au mai beneficiat în trecut și cele noi (care nu au mai fost beneficiat de finanțare și 

anii anteriori). Pentru firmele noi, suma medie a fost de 89.000 RON, în timp ce 

pentru firmele care au fost finanțate și în fiecare dintre anii 2015-2018, suma 

medie finanțată în 2019 a fost de 145.000 RON, potrivit documentului 

Ministerului. 
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Alte anomalii constatate de Ministerul Economiei 

 În 2019, peste jumătate din beneficiari au fost finanțați și în anul precedent, 

iar aproximativ 21% dintre ei au avut legături prin intermediul 

asociaților/administratorilor comuni cu alte societăți beneficiare din același 

an și din anii precedenți. Totodată, numărul de firme „noi” a fost sub 35%, 

însă dintre acestea aproximativ un sfert au avut același tip de legături cu alte 

societăți beneficiare din același an și din anii precedenți. 

 Costul cu comisioanele intermediarilor care intermediază participarea la 

târguri/misiuni a crescut de aproape 4 ori, de la un cost total de 1.950.000 

RON în 2015 la 7.650.000 RON în 2019. 

 Raportat la numărul total al exportatorilor României în fiecare dintre anii 

2015-2019, numărul beneficiarilor PPE reprezintă în medie aproximativ 3%. 

 Peste 75% din exporturile României sunt reprezentate de 500 de exportatori. 

Dintre aceștia, între 2015-2019, au beneficiat de susținere PPE în medie doar 

8, iar activitatea acestora de promovare, participare la târguri și export nu a 

depins de finanțarea PPE. 

 În realitate, aproape 50% din beneficiarii PPE nu se regăsesc printre 

exportatorii României. Dacă în 2015 aproximativ 170 din beneficiari nu se 

regăseau printre exportatorii României, în anul 2019 această cifră a crescut 

la aproximativ 230. 

 Participarea la târgurile internaționale este intermediată de firme contractate 

în urma unor proceduri de achiziții accelerate. 

 Consiliul de Export, organism care dirijează principalele decizii privind 

PPE, își desfășoară activitatea în condiții de lipsă de transparență, lipsă de 

monitorizare și lipsa unei strategii coerente, potrivit Ministerului Economiei. 

 Beneficiarul cu cele mai mari subvenții PPE între 2015-2020: beneficii de 

aproape 2 milioane de lei, cifră de afaceri medie de 60.000 lei, 0 

salariați. Proprietarul: reprezentant al unei asociații membru în 

Consiliul de Export; membru în comisiile de selecție. 
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 Peste o sută de beneficiari cu cifra de afaceri mult sub subvenția primită sau 

cu pierderi anuale considerabile: 340.000 RON pentru o firmă cu cifră de 

afaceri 1.500 RON în 5 ani; unul din primii 30 de beneficiari PPE între 

2015-2019 cu aproape 700.000 RON a avut cifra de afaceri de 4 ori mai 

mică în același interval. 

Legături între beneficiari 

Numărul intermediarilor a rămas formal 11 între 2015-2019. În realitate, însă, 

peste jumătate au legături între ei în diferite combinații. Peste două treimi din 

totalul evenimentelor din 2019 au fost intermediate de 4 firme, iar 3 dintre acestea 

au legătură între ele prin foști asociați. A 4-a este deținută de un fost 

vicepreședinte ANEIR participant la lucrările Consiliului de Export. O a 5-a firmă 

intermediară notabilă aparține unui fost consilier al ministrului din perioada 

incipientă a PPE, arată Ministerul Economiei. 

Astfel: 52 din 78 de contracte atribuite în 2019 către doar 4 firme: 3 au legătură 

prin foști asociați, a 4-a este deținută de un membru ANEIR participant la 

lucrările Consiliului de Export, potrivit Ministerului. 

Următorii 3 intermediari legați între ei au primit 37 de contracte: 

1. Xtra Expo a fost intermediarul celor mai multe contracte din 2019, cu 17 

contracte atribuite din 78. Firma este deținută de doi asociați care au fost și 

în SF Travel și cu o legătură de familie cu un asociat în Gerex Import 

Export. 

2. Către SF Travel au fost atribuite 11 contracte din 78. Până în 2020, în ea 

au fost asociați și asociații Xtra Expo. 

3. Către Gerex Import Export au fost atribuite 9 contracte din 78. Anterior, în 

firmă a fost asociată și o rudă a unuia din asociații Xtra Expo. 

În total, cele trei au obținut 37 din 78 de contracte. La ele se mai adaugă și: 

4. Olimpic International Turism care a obținut alte 15 contracte din 78, și 

este deținută de un consilier și fost vicepreședinte ANEIR, colaborator 

apropiat al co-președintelui Consiliului de Export care a participat alături 

de acesta la lucrările Consiliului din partea ANEIR.  
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De asemenea, a fost și implicat direct în desfășurarea activităților 

Consiliului de Export pe parcursul anilor: 

 a făcut parte dintr-o delegație a Consiliului de Export pentru analizarea 

alături de factorii responsabili ai ministerului aspectelor legate de 

desfășurarea PPE, în 2014; 

 s-a implicat în elaborarea propunerilor supuse aprobării plenului 

Consiliului de Export, pentru organizarea activității sale și desfășurarea 

PPE, în colaborare cu compartimentele de specialitate; 

 a fost propus de Consiliul de Export consilier onorific pentru secretarul de 

stat coordonator al PPE, conform „bunei practici” a Consiliului; 

Celelalte contracte din 2019: două perechi de companii legate, și una deținută de 

un consilier personal în cabinetul unui fost ministru al economiei 

Alte două firme intermediare legate între ele sunt Beta Expo Design și Ace 

Services Import Export, cărora le-au fost atribuite alte 6 contracte din 78. Cele 

două sunt legate între ele prin asociați comuni și cu Expo Professionals care a 

intermediat evenimente anterior perioadei 2015-2019. 

Alte două firme intermediare legate între ele sunt Brigada 

Creativă și Godmother, cărora le-au atribuit alte 8 contracte din 78. 

Visa SA a obținut alte 7 contracte din 78. Aceasta este deținută de un fost consilier 

în ministerul economiei, căruia i se atribuie contracte ale ministerului de cel puțin 

10 ani. 

Neregulile găsite de Curtea de Conturi 

Astfel cum reiese și din verificările Curții de Conturi, comisioanele societăților 

românești care intermediază participarea beneficiarilor PPE la târgurile din 

străinătate sunt acceptate și decontate de către stat fără a se cunoaște criteriile prin 

care au fost stabilite. În plus, constatările Curții de Conturi arată că se decontează 

cheltuieli fără a se verifica dacă acestea sunt cuprinse în comisionul solicitat. 
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S-a reclamat și o practică ineficientă cheltuielilor de călătorie, cazare, diurnă, 

asigurare pentru participarea unor salariați ai ministerului la târguri și misiuni 

internaționale, deși aceștia nu aveau atribuții în organizarea și coordonarea acestor 

acțiuni, ci făceau parte din alte direcții (e.g. consilier cabinet secretar de stat, 

Direcția servicii interne, Direcția juridică și relația cu Parlamentul). 

Printre constatările Curții de Conturi a fost și faptul că au participat la aceleași 

târguri sau misiuni societăți care nu îndeplineau condiția internaționalizării unui 

produs de concepție sau marcă proprie. Nu doar atât, ci firmele neeligibile 

participă în fapt chiar alături de o altă societate din același grup. S-a semnalat chiar 

depunerea declarațiilor pe proprie răspundere pentru doi beneficiari la un 

eveniment de aceeași persoană fizică. 

Astfel, numărul limitat de locuri în cadrul unui târg sau misiuni ajunge să fie în 

realitate ocupat de un grup și mai restrâns de firme, iar PPE este astfel folosit în 

scopul împiedicării concurenței să participe la târgurile finanțate de stat. Practic 

PPE ajunge să canalizeze fondurile spre anumite întreprinderi și să le excludă pe 

altele. 

Într-un caz în care intermediarul a subcontractat serviciile, entitatea subcontractată 

era Asociația Creative. Aceasta avea aceeași adresă și era deținută de aceleași 

persoane asociate în două companii participante la același eveniment, beneficiare 

de subvenții prin PPE, respectiv Casa Vili Fashion SRL și Airam Fashion SRL. 

Nu în ultimul rând, planează suspiciuni asupra modului de derulare a procedurilor 

de licitație publică pentru organizarea târgurilor. Curtea de conturi a identificat 

cazuri de restrângere artificială a concurenței prin favorizarea/defavorizarea în mod 

total nejustificat a anumitor operatori. De exemplu, aplicarea procedurii de 

negociere fără publicarea prealabilă a anunțului de participare, având ca justificare 

diverse circumstanțe și o interpretare proprie a legii. 

Printre beneficiarii programului de export se numără firme care aparțin celor 

care dirijează programul de export 

Ministerul Economiei mai susține că printre principalii beneficiari ai PPE se 

numără firme aparținând celor care activează în Consiliul de Export, adică fix 

organismul care dirijează principalele decizii privind PPE. 
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De exemplu, Firma Hilux Fashion a participat în fiecare an între 2013 și 2020 la 

multiple târguri și misiuni finanțate prin PPE și a beneficiat de 1,86 milioane de lei 

de la statul român pentru a promova exportul produselor sale. Firma figurează cu 0 

salariați de la înființare, cu excepția anilor 2015 și 2019. 

Dintre toți beneficiarii PPE, Hilux Fashion are cea mai mare subvenție 

cumulată între 2015-2020. În aceeași perioadă, cei doi asociați ai săi au 

participat în mod regulat la activitățile Consiliului de Export, care are un rol 

cheie în deciziile privind evenimentele și cheltuielile PPE. Totodată, unul din 

asociații acestei firme a fost de mai multe ori membru al Comisiei de selecție a 

beneficiarilor pentru evenimentele la care a participat (spre exemplu, târgul Paris 

Fashion Week 2020 și 2019). 

Înregistrată în 2013, beneficiază de subvenții PPE de 130.000 RON încă din primul 

an. Deși are o cifră de afaceri de doar 11.000 RON în 2013, anul următor mai 

beneficiază de subvenții de 174.000 RON. În 2014 are cifra de afaceri 0, dar 

beneficiază și în 2015 de 134.000 RON. 

Succesul acestei firme este semnificativ mai mare în rapoartele de eficiență 

încheiate de ea însăși la finalul târgurilor, decât în realitate. Cifra de afaceri fiind 

mult mai mică decât contractele declarate. 

De asemenea, printre primii 25 de beneficiari între 2015-2019 se regăsește și firma 

Art & Business Today SRL, deținută de vicepreședintele consiliului director al 

Federației Române de Design Vestimentar și Accesorii, federație al cărei 

președinte și secretar sunt asociații Hilux Fashion SRL. A beneficiat în fiecare an 

din 2013 de subvenții PPE, în total 1.100.641 RON. 

Firma Camilium Invest SRL, deținută de vicepreședintele consiliului director al 

Federației Române de Design Vestimentar și Accesorii, federație al cărei 

președinte și secretar sunt asociații Hilux Fashion SRL, a beneficiat de 489.000 

RON între 2013-2017. 

Și exemplele continuă. 
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Modificări la program 

Guvernul va renunța la sistemul centralizat de subvenționare și, în schimb, va da 

posibilitatea unei deductibilități extinse pentru operatorii economici care 

înregistrează costuri de internaționalizare, pentru export. 

Astfel, cheltuielile eligibile pentru export ar putea fi triplu deductibile, adică 

deduse la o valoare de trei ori mai mare decât cea înregistrată în mod concret. Cu 

titlu de exemplu, astfel de costuri ar fi reprezentate de transportul, asigurarea si 

manipularea exponatelor, mostrelor si materialelor publicitare, formalitățile vamale 

aferente acestora, închirierea, construirea și/sau amenajarea spaţiului expoziţional, 

etc. În mod similar, pentru microîntreprinderi, se prevede posibilitatea scăderii unei 

treimi din aceleași costuri din impozitul pe veniturile microîntreprinderilor. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 Guvernul ia în calcul dezvoltarea unei aplicații care să fie folosită de 

restaurante și hoteluri pentru a verifica ce clienți s-au vaccinat anti-Covid, pe 

baza CNP-ului. Premierul Cîțu spune că eliminarea purtării măștii pe plajă 

“este o măsură minimă” ce va fi luată la 1 iunie. 

Șeful Executivului a precizat că desfășurarea festivalurilor de muzică, precum 

Neversea sau Untold, nu va fi permisă în prima etapă a relaxărilor. ”Putem să 

vorbim de o fază ulterioară. Trebuie să ne gândim că vor avea loc după 1 august”, 

a spus Cîțu. 

Premierul a respins ideea acordării unor sume de bani pentru a-i stimula pe români 

să se vaccineze, așa cum a procedat Serbia, care oferă 25 de euro fiecărei persoane 

de peste 25 de ani care se imunizează. ”Este ușor să alocăm bani de la buget, dar 

nu cred că astfel de măsuri funcționează”, a explicat Cîțu. 

Principalele declarații ale premierului: 

 Vreau să pregătim cât mai bine sezonul estival. Este foarte important pentru 

noi și pentru mine, în special. 
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 Vreau să arătăm că putem redeschide sezonul estival în siguranță. Am 

încredere că așa va fi. Avem susținerea industriei HoReCa. 

 Pentru a avea un sezon de succes, trebuie să lucrăm împreună. Am vorbit de 

propunerile care vizează industria turismului. 

 Vrem să fim fără mască pe plajă, vrem restaurante la capacitate maximă, în 

anumite condiții, la hoteluri la fel. 

 Vom avea soluțiile la timp, aprobate, ca să putem începe o nouă etapă de 

relaxare de la 1 iunie, apoi de la 1 august. 

 Mă bucură susținerea industriei pentru vaccinare. Este clar că am înțeles cu 

toții ce trebuie făcut. 

  Deocamdată, este o propunere discutată în comitetul interministerial 

(modalitatea de identificare a clienților vaccinați). S-ar putea să existe și 

acele aplicații care arată dacă o persoană este vaccinată, prin CNP. Avem 

timp până la 1 iunie să găsim soluții. Nu știu sigur dacă va exista o aplicație, 

dar este ce cred eu că s-ar putea face. 

 Putem vorbi de eliminarea purtatului măștii pe plajă, în condițiile unei 

distanțări între șezlonguri, de la 1 iunie. 

 Eu așa sper și așa vreau (ca Neversea și Untold să aibă loc). Dar nu de la 1 

iunie. Putem să vorbim de o fază ulterioară. Trebuie să ne gândim că vor 

avea loc după 1 august. 

 Despre declarațiile pe proprie răspundere pentru circulația pe timp de noapte 

nu s-a discutat dacă se vor păstra sau nu. 

 Despre măsura adoptată de Serbia de a remunera persoanele care se 

vaccinează: Cred că cea mai bună soluție este oferirea unei vieți normale. 

Este ușor să alocăm bani de la buget, dar nu cred că astfel de măsuri 

funcționează. 
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 Între cei vaccinați și nevaccinați, nu cred ca vor exista discriminări în acest 

sens. Trebuie să înțelegem că vaccinarea e singura soluție. Dacă vom ajunge 

la 10 milioane de persoane vaccinate, vom putea redeschide. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Maratonul de Vaccinare din Capitală începe astăzi, la Biblioteca Naţională 

şi Sala Palatului/ Doritorii se pot vaccina fără programare, cu serul Pfizer, 

până luni dimineață 

Maratonul de Vaccinare – Ediţia de Bucureşti începe astăzi după-amiază, la 

Biblioteca Naţională şi la Sala Palatului, fiind organizate 50 de fluxuri unde 

doritorii vor putea primi serul Pfizer, fără programare. În cadrul maratonului, care 

se va încheia luni dimineaţă, va avea loc şi un program artistic. Pe durata 

maratonului, autobuzele de pe liniile 104, 117, 178, 300, 313 şi 368 vor circula şi 

noaptea, transmite News.ro. 

„Începând de vineri (7 mai), ora 16:00, şi până luni (10 mai), ora 08:00, la 

Biblioteca Naţională din Bucureşti are loc Maratonul de Vaccinare – Ediţia 

Bucureşti, organizat de Universitatea de Medicină şi Farmacie „Carol Davila”. 

Cele 10 cabinete de vaccinare pot primi toate persoanele doritoare, indiferent dacă 

sunt din Bucureşti sau alte localităţi, doar cu buletinul, fără a fi nevoie de 

programare”, a transmis Ministerul Culturii. 

Maratonul bucureştean include şi Sala Palatului şi cuprinde 50 de cabinete de 

vaccinare, în care se vor folosi doar doze Pfizer/BioNTech. La eveniment participă 

1.200 de voluntari, pentru a oferi oportunitatea unui număr crescut de persoane să 

se vaccineze. 

„Mă bucur că prin acest parteneriat cu Universitatea de Medicină şi Farmacie 

„Carol Davila”, organizatorul evenimentului, am asigurat şi implicarea zonei 

culturale, una din cele mai afectate de pandemia provocată de virusul Sars-CoV2, 

care are nevoie de sprijinul fiecărui român. În acest maraton au dorit să se implice 

mai multe instituţii din subordinea Ministerului Culturii.  
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Astfel, alături de Biblioteca Naţională a României, vom avea Teatrul Naţional de 

Operetă şi Musical „Ion Dacian”, Centrul Naţional de Artă Tinerimea Română şi 

Filarmonica George Enescu care vor asigura momente artistice pe parcursul 

maratonului”, a declarat ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu. 

Persoanele care vor merge să se vaccineze se vor bucura zilnic şi de un program 

cultural. Un moment aparte va fi cel al violonistului Alexandru Tomescu care va 

interpreta la vioara Stradivarius Elder-Voicu, în 9 mai, de Ziua Europei. 

„Aşa cum avem dreptul la cultură, avem şi dreptul de a ne vaccina. Doar împreună, 

cu o acoperire vaccinală optimă, vom putea deschide mai rapid şi fără probleme 

teatrele, instituţiile de cultură şi chiar organiza evenimente. Şi eu îmi doresc să îmi 

revăd prietenii la cinematograf, la un festival sau chiar la un eveniment privat, iar 

în acest moment, conform studiilor, vaccinarea îmi poate asigura acest lucru”, a 

completat ministrul Culturii. 

Primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, a anunţat că, alături de STB, a decis 

extinderea şi noaptea circulaţia autobuzelor pe liniile 104, 117, 178, 300, 313 şi 

368, pentru a facilita transportul bucureştenilor la centrele de vaccinare şi înapoi 

spre casă. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 "Locaţie sigură" - marca pentru restaurantele în care peste 90% din 

personal este vaccinat împotriva coronavirusului. Mesajul va fi afișat la 

intrare 

Campanie la malul mării pentru accelerarea ritmului de vaccinare! Administratorii 

mai multor localuri de pe litoral vor ca, în cel mai scurt timp, cât mai mulţi angajaţi 

să fie imunizați, astfel încât industria ospitalităţii să revină curând la normal. 

Mesajul "Locaţie sigură" va marca unităţile în care s-a vaccinat mare parte din 

personal. 

Dornici ca oamenii să le treacă pragul unităților în care muncesc, tot mai mulți 

ospătari, bucătari și barmani de pe litoral s-au vaccinat. Vor să transmită un mesaj 

de responsabilitate, iar unitățile care au mulți dintre angajați vaccinați vor afișa la 

intrare un mesaj în acest sens. 
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Corina Martin, președinte de onoare RESTO: "Dacă există locații în care rata de 

vaccinare în cadrul personalului angajat trece de 90%, deja vorbim de o locație 

care va fi semnalizată prin acest sticker pe care noi îl acordăm acelor locații". 

Patronii și angajații localurilor par dispuși să se conformeze. 

Imunizarea personalului este un semnal puternic de siguranță pentru clienți. 

Vaccinarea este opțională, dar patronii mizează pe înțelegerea din partea 

personalului a importanței imunizării în fața bolii. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Curtea Constituțională, vești uriașe pentru polițiști: anii de școală vor conta 

la pensie 

Curtea Constituţională a admis joi o excepţie de neconstituţionalitate legată de o 

prevedere din Legea privind Statutul Poliţistului care care exclude absolvenţii cu 

diplomă de licenţă ai unui program de studii de ordine şi siguranţă publică, 

respectiv drept, organizat la forma de învăţământ cu frecvenţă în cadrul Academiei 

de Poliţie „Alexandru Ioan Cuza” a MAI de la posibilitatea valorificării vechimii 

în structurile MAI în vederea stabilirii gradului profesional acordat după absolvire. 

„În şedinţa din data de 6 mai 2021, Curtea Constituţională, în cadrul controlului 

legilor posterior promulgării, cu unanimitate de voturi, a admis excepţia de 

neconstituţionalitate şi a constatat că este neconstituţională soluţia legislativă a 

art.21 alin.(5) din Legea nr.360/2002 privind Statutul Poliţistului, care exclude 

absolvenţii cu diplomă de licenţă ai unui program de studii de ordine şi siguranţă 

publică, respectiv drept, organizat la forma de învăţământ cu frecvenţă în cadrul 

Academiei de Poliţie «Alexandru Ioan Cuza» a Ministerului Afacerilor Interne de 

la posibilitatea valorificării vechimii în structurile Ministerului Afacerilor Interne 

în vederea stabilirii gradului profesional acordat după absolvire. Decizia este 

definitivă şi general obligatorie”, arată un comunicat de presă de joi al CCR. 

Dispoziţiile art.21 alin. (5) din Legea nr.360/2002, asupra cărora Curtea a decis că 

sunt neconstituţionale, prevăd următoarele:  
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„Poliţistului care intră în corpul ofiţerilor de poliţie în condiţiile art.9 alin.(2) şi 

absolventului cu diplomă de licenţă al unui program de studii organizat la forma de 

învăţământ cu frecvenţă redusă în cadrul Academiei de Poliţie «Alexandru Ioan 

Cuza» a Ministerului Afacerilor Interne i se acordă gradul profesional în funcţie de 

vechimea în structurile Ministerului Afacerilor Interne, astfel: a) sub 5 ani – 

subinspector de poliţie; b) între 5 şi 10 ani – inspector de poliţie; c) peste 10 ani – 

inspector principal de poliţie”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Drula anunta ajutor de stat pentru CFR Calatori: Noul manager are ca 

sarcina ca pana la sfarsitul lunii mai sa vina cu planul de restructurare 

CFR Calatori ar putea sa primeasca la prima rectificare un ajutor de 160 de 

milioane de lei care sa compenseze pierderile provocate de pandemia Covid-19,a 

anuntat ministrul Transporturilor si Infrastructurii, Catalin Drula. 

 

Acesta a completat ca pana la sfarsitul lunii mai noua conducere va trebui sa vina 

cu un plan de restructurare a companiei. 

 

"La CFR Calatori nu pot sa spun cati oameni vor pleca acasa, pentru ca foarte 

recent am numit un nou manager din privat, de la un operator feroviar. Un om 

tanar, ma rog, a lucrat si in domeniul public, a lucrat in CFR 15 ani. El are ca 

sarcina, impreuna cu Consiliul de Administratie, ca pana la sfarsitul acestei luni, 

pana la sfarsitul lunii mai, sa vina cu planul de restructurare al acestei companii. 

Din nou, CFR Calatori, la fel ca si celelalte companii de stat care depind de 

pasageri, a avut pierderi foarte mari si din cauza pandemiei (360 de milioane de lei 

- n. r.). 

 

Acolo, nimeni nu neaga, exista si probleme structurale, dar companiile din 

subordinea Ministerului Transporturilor, in momentul in care nu se calatoreste - ori 

ele fac bani din calatorii - au pierderi destul de mari. Si aici ne-am adresat si cu un 

memorandum de ajutor Covid - sunt aceleasi ajutoare pe care le-au primit 

companiile din domeniul transporturi - vrem sa luam 160 de milioane (de lei - n. r.) 

care sa compenseze aceste pierderi.  

https://ziare.com/catalin-drula/
https://ziare.com/politica/stiri-politice/drula-s-a-respins-definitiv-ultima-contestatie-la-lotul-2-din-autostrada-de-centura-a-bucurestiului-1677141
https://ziare.com/politica/stiri-politice/drula-s-a-respins-definitiv-ultima-contestatie-la-lotul-2-din-autostrada-de-centura-a-bucurestiului-1677141
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Deci, compania trebuie si un pic ajutata, dar pe de alta parte trebuie sa mergem si 

pe partea de restructurare", a spus ministrul, intr-un interviu acordat Antena 3. 

 

Intrebat cand va veni acest ajutor, Drula a raspuns: "Este in discutii cu Ministerul 

de Finante, cu Guvernul, probabil va veni la rectificare". 

Catalin Drula a vorbit si despre concedierile care se vor face si la alte companii din 

subordinea ministerului pe care-l conduce, respectiv CFR Marfa, Compania 

Nationala Aeroporturi Bucuresti si TAROM. 

 

La CFR Marfa este vorba despre concedierea unui numar de 1.400 de oameni, 

acest lucru urmand sa se petreaca in vara, intrucat "sunt niste pasi procedurali in 

aceasta procedura de concediere colectiva". 

 

In ceea ce priveste operatorul aerian de stat, TAROM, de aici au plecat deja 300-

400 de salariati, iar pana la finele anului se va ajunge la concedierea unui numar de 

1.000 de oameni. La Compania Nationala Aeroporturi Bucuresti se pune problema 

de somaj tehnic, intrucat oamenii nu mai calatoresc cu avionul, iar 700 de salariati 

sunt afectati. 

 

"La CNAB (...) avem un nou management executiv si non-executiv, adica Consiliu 

de Administratie, director, care au de la mine acelasi mandat: acela de a reduce 

cheltuielile. Din pacate, la aceste companii, cea mai mare parte de cheltuieli sunt 

chetuielile cu personalul, mai ales ca veniturile sunt foarte afectate la CNAB. 

 

Nu se zboara pe Otopeni. Am niste cifre la nivelul lunii martie: 20% din traficul 

unui an normal. Or, ei fac bani din cati pasageri trec, cate aeronave aterizeaza. 

Automat, daca ajung cu veniturile undeva in zona de o cincime, trebuie lucrat si la 

partea de cheltuieli, altfel produci doar pierderi. Si acolo conducerea e intr-un 

proces de dialog si cu sindicatele pentru a gasi aceste solutii de reducere a 

cheltuielilor cu personalul", a sustinut Drula. 

 

 

 

https://ziare.com/economie/stiri-economice/taieri-salarii-aeroporturi-1677113
https://ziare.com/cfr-marfa/
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Consiliul de Administratie al Companiei Nationale Aeroporturi Bucuresti SA 

(CNAB) a mandatat conducerea executiva sa demareze procedurile legale de 

implementare a somajului tehnic la nivelul CNAB, in conditiile in care masurile 

pentru limitarea pandemiei au condus la scaderea drastica a traficului aerian de 

pasageri. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Klaus Iohannis a promulgat mai multe legi importante: Una vizează 

Inspectoratul General pentru Situaţii de Urgenţă 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, joi, mai multe legi, între care se numără 

cea care stabileşte ca sediul Inspectoratului General pentru Situaţii de Urgenţă să 

fie în municipiul Bucureşti sau în localităţile limitrofe. 

Legea privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 217/2020 pentru 

modificarea art. 9 din Ordonanţa Guvernului nr. 88/2001 privind înfiinţarea, 

organizarea şi funcţionarea serviciilor publice comunitare pentru situaţii de urgenţă 

vizează stabilirea sediului IGSU. 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, şeful statului a promulgat şi Legea privind 

aprobarea Ordonanţei Guvernului nr. 5/2020 pentru modificarea şi completarea 

Legii nr. 207/2015 privind Codul de procedură fiscală, Legea pentru aprobarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 216/2020 privind prorogarea unui termen, 

Legea pentru completarea art. 66 din Legea îmbunătăţirilor funciare nr.138/2004, 

Legea privind aprobarea OUG nr. 180/2020 pentru modificarea şi completarea 

Legii nr. 136/2020 privind instituirea unor măsuri în domeniul sănătăţii publice în 

situaţii de risc epidemiologic şi biologic, a OUG nr.158/2005 privind concediile şi 

indemnizaţiile de asigurări sociale de sănătate, precum şi pentru stabilirea unor 

măsuri cu privire la acordarea concediilor medicale. 

De asemenea, preşedintele Klaus Iohannis a semnat decretele pentru promulgarea 

Legii pentru aprobarea Ordonanţei Guvernului nr. 19/2019 pentru modificarea şi 

completarea Legii nr. 207/2015 privind Codul de procedură fiscală, a Legii pentru 

aprobarea OUG nr. 209/2020 privind modificarea art. IV alin. (6) din OUG nr. 

180/2020 pentru modificarea şi completarea Legii nr. 136/2020 privind instituirea 
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CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 mai 2021 32 

 

unor măsuri în domeniul sănătăţii publice în situaţii de risc epidemiologic şi 

biologic, a OUG nr. 158/2005 privind concediile şi indemnizaţiile de asigurări 

sociale de sănătate, precum şi pentru stabilirea unor măsuri cu privire la acordarea 

concediilor medicale şi pentru reglementarea unor măsuri în domeniul sănătăţii 

cauzate de evoluţia răspândirii infecţiilor determinate de virusul SARS-CoV-2 şi a 

Legii privind aprobarea OUG nr. 217/2020 pentru modificarea art. 9 din Ordonanţa 

Guvernului nr. 88/2001 privind înfiinţarea, organizarea şi funcţionarea serviciilor 

publice comunitare pentru situaţii de urgenţă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Preşedintele Iohannis participă, la Porto, la reuniunea informală a 

Consiliului European, precum şi la Summitul UE - India 

Preşedintele Klaus Iohannis participă, vineri şi sâmbătă, în Portugalia, la Porto, la 

Summitul privind problematica socială, la reuniunea informală a Consiliului 

European, precum şi la Summitul UE - India, în format de videoconferinţă, cu 

premierul Narendra Mod. 

 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, Summitul social de la Porto are ca temă 

centrală implementarea optimă a Pilonului European al Drepturilor Sociale. 

Evenimentul îşi propune să traseze priorităţile agendei sociale pentru următorul 

deceniu, astfel încât să răspundă provocărilor tranziţiei verzi şi digitale. 

 

Preşedintele Klaus Iohannis va avea o intervenţie în cadrul celei de-a doua sesiuni 

tematice a reuniunii privind competenţele şi inovarea, panelul "Educaţie, aptitudini 

şi inovare". 

 

În cadrul reuniunii informale a Consiliului European, pe agendă se află relaţiile 

dintre Uniunea Europeană şi India, în perspectiva Summitului informal UE - India, 

precum şi elemente referitoare la gestionarea pandemiei de COVID-19. 
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Summitul UE - India are în vedere tematici care vizează consolidarea cooperării în 

efortul de combatere a pandemiei de COVID-19, reafirmarea interesului ambelor 

părţi faţă de continuarea dezvoltării legăturilor comerciale, promovarea 

multilateralismului eficient, consolidarea cooperării în ceea ce priveşte principalele 

provocări în materie de politică externă şi securitate, precum şi încurajarea 

cooperării în domeniul conectivităţii. Este avută în vedere agrearea unei declaraţii 

politice comune UE-India, axate în principal pe aspecte legate de combaterea 

pandemiei de COVID-19 şi redresarea socio-economică durabilă şi digitală.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Un nou punct de trecere a frontierei dintre Ucraina şi România va fi deschis 

anul acesta în regiunea Cernăuţi 

Ucraina va deschide în cursul acestui an un nou punct de terecere a frontierei cu 

România, în regiunea Cernăuţi,  transmite RBC, citată de Rador. 

Potrivit Administraţiei Regionale de Stat Cernăuţi, este vorba despre punctul de 

trecere Diakivţi-Racovăţ, a cărui construcţie va fi finalizată până pe 24 august. 

Guvernatorul regiunii Cernăuţi, Serhi Osaciuk, a menţionat că obiectivul a trecut 

deja în administrarea Serviciului Vamal de Stat al Ucrainei. 

„Anul acesta, în cadrul proiectului Marea Construcție, este planificată deschiderea 

de școli, grădiniţe şi drumuri, precum şi a punctului de trecere a frontierei 

Diakivţi”, a declarat Serhi Osaciuk, amintind că, în momentul de faţă, în regiunea 

Cernăuţi există funcţional un singur punct de trecere a frontierei dintre Ucraina şi 

România. 

Oficialul a mai anunţat că, în următorii ani, vor mai fi construite punctele de 

trecere a frontierei la Krasnoilsk (Crasna), Şepit (Cosău) și Ruska. 

(Sursa: G4Media.ro) 
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 Comisia Europeană NU vrea să se pronunțe pentru liberalizarea brevetelor 

vaccinurilor anti-COVID-19, așa cum cer SUA 

Comisia Europeană a reacţionat joi prudent faţă de ideea liberalizării patentelor de 

fabricaţie pentru vaccinurile anti-COVID-19, după ce administraţia preşedintelui 

american Joe Biden a anunţat miercuri că sprijină o asemenea măsură, anunţ ce a 

provocat scăderea la Bursă a acţiunilor companiilor farmaceutice, relatează 

agenţiile EFE şi Reuters. 

''UE este în avangarda furnizării de vaccinuri eficiente către restul lumii: până în 

prezent, peste 200 de milioane de doze! Tot atâtea câte au fost livrate europenilor'', 

a scris pe Twitter preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, adăugând 

că Bruxellesul este dispus să discute această propunere şi altele, scrie Agerpres.ro. 

Însă, ''pe termen scurt'', ea a îndemnat ''toate ţările producătoare de vaccinuri să 

permită imediat exporturile şi să evite măsuri care întrerup lanţurile de 

aprovizionare'', Von der Leyen făcând astfel aluzie la exporturile de vaccinuri ale 

SUA aproape inexistente. 

Pe de altă parte, surse europene au declarat că o liberalizare a patentelor de 

fabricaţie ar putea dura cel puţin doi ani până când ar deveni efectivă prin 

intermediul Organizaţiei Mondiale a Comerţului (OMC), iar principalii beneficiari 

ar putea fi ţări precum India sau China, întrucât acestea ar putea obţine astfel 

tehnologia ARN mesager (ARNm), ce reprezintă un ''avantaj competitiv care 

trebuie păstrat''. 

Într-o schimbare neaşteptată de poziţie, preşedintele american Joe Biden s-a 

declarat joi favorabil ridicării brevetelor asupra vaccinurilor anti-COVID-19 pentru 

a accelera producţia şi distribuţia acestora la nivel global, luând prin surprindere 

Uniunea Europeană. 

Agenţia EFE scrie că Washingtonul nu a informat Bruxellesul înaintea acestui 

anunţ, după cum au confirmat apoi surse comunitare şi se poate deduce de 

asemenea din răspunsul evaziv dat la conferinţa de presă de purtătoarea de cuvânt a 

Comisiei Europene, Dana Spinanţ, care a spus: ''Nu am cunoştinţă''. 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/joe-biden_4130.html
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În Franţa - ţară care nu produce niciun vaccin anti-COVID-19, cel al companiei 

Sanofi fiind în etapa de dezvoltare -, preşedintele Emmanuel Macron s-a declarat 

''absolut favorabil'' propunerii americane, în timp ce Germania - al cărei laborator 

BioNTech produce în comun vaccinul ARNm împreună cu compania americană 

Pfizer şi CureVac este în faza avansată a testelor clinice pentru un alt vaccin 

ARNm - a transmis că este ''deschisă'' unei discuţii pe acest subiect. 

Şi preşedintele rus Vladimir Putin s-a declarat favorabil iniţiativei venite din partea 

omologului său american, poziţie exprimată de liderul de la Kremlin într-o 

conferinţă de presă la care a fost anunţată omologarea versiunii ''Light'' a 

vaccinului rusesc Sputnik V, administrabil în doză unică. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Uniunea Europeană a aprobat participarea SUA, Canadei şi Norvegiei la un 

proiect privind mobilitatea militară 

Miniştrii apărării din Uniunea Europeană au aprobat joi participarea Statelor Unite 

ale Americii, Canadei şi Norvegiei, ţări membre ale NATO, la un proiect comun 

care vizează accelerarea deplasărilor de trupe în interiorul Europei, transmite AFP, 

potrivit Agerpres. 

''Este un proiect important, nu numai pentru Uniunea Europeană, ci şi pentru 

NATO'', a subliniat ministrul apărării german, Annegret Kramp-Karrenbauer. ''Va 

fi un salt cuantic în termeni de cooperare concretă'', a adăugat oficialitatea 

germană. 

Secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg, a salutat decizia miniştrilor 

europeni ai apărării. ''Aliaţii non-europeni joacă un rol esenţial în protecţia şi 

apărarea Europei'', a reamintit el. 

''Chiar în momentul în care vorbim, desfăşurăm mii de soldaţi în cadrul unui 

exerciţiu al NATO în România. Acest lucru arată cum ne mobilizăm trupele şi cum 

suntem capabili să le desfăşurăm în întreaga Europă'', a subliniat Stoltenberg, care 

a precizat că la exerciţiul respectiv iau parte şi militari din Regatul Unit, SUA şi 

Turcia. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/vladimir-putin_192.html
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Proiectul UE privind mobilitatea militară este menit să faciliteze deplasările de 

trupe în interiorul Europei, acţiuni considerate de NATO drept cruciale în cazul 

unui conflict cu Rusia. 

În timp ce NATO a fost vârf de lance în eforturile de a reduce discrepanţele din 

legislaţiile statelor membre UE cu impact asupra transferului trupelor americane în 

Europa, UE dispune de un buget pentru consolidarea podurilor care nu sunt 

suficient de rezistente pentru a susţine trecerea tancurilor şi are mai multe pârghii 

asupra schimbării reglementărilor în blocul comunitar. 

Decizia de joi se traduce prin faptul că SUA, Canada şi Norvegia devin primele ţări 

din afara UE care vor colabora în cadrul Cooperării Permanente Structurate 

(PESCO) a UE, iniţiativă menită să aprofundeze legăturile în domeniul apărării. 

PESCO a fost convenită de liderii UE în decembrie 2017, după anexarea peninsulei 

Crimeea de către Rusia în 2014. 

În acest timp, Uniunea Europeană a alocat 1,7 miliarde de euro din bugetul său 

comun până în anul 2028 pentru a creşte aşa-numita mobilitate militară în sprijinul 

NATO. Sporirea mobilităţii militare are în vedere îmbunătăţirea schimbului de 

informaţii între statele UE şi reducerea birocraţiei la frontiere, inclusiv prin 

armonizarea reglementărilor vamale pentru a permite desfăşurări rapide şi 

înlesnirea transportului echipamentelor militare. 

(Sursa: Agerpres.ro) 

 


